
Informe del rector 

Consell de Govern del 2.10.2008 

Benvinguda. El rector dóna  la benvinguda als nous membres del Consell de Govern, Frederic 
Marimón  i Montserrat Pujolà, ambdós  representants del Consell de Departaments,  i explica 
que queden pendents de nomenament els representants del Consell Social. D’aquesta manera, 
es completaran els canvis recents operats en el Consell de Govern.  

Inauguració del curs 2008‐2009 a la UPC. El rector fa referència a l’acte d’inauguració del curs 
2008‐2009 de  la UPC, el 30 de setembre,  i  lamenta que el director d’Airbus España, Manuel 
Hita,  excusés  la  seva  assistència  a  l’acte  per  imponderables  sorgits  a  darrera  hora.  La  lliçó 
inaugural que ell havia de pronunciar —"La resposta d’Airbus als reptes del mercat"— va ser 
presentada per Xavier Cleries, responsable de Sistemes de Potència d’Airbus Europa. L’acte va 
comptar amb la intervenció de la comissionada de Recerca i Universitats, Blanca Palmada, i del 
president  del  Consell  Social,  Joaquim  Boixareu,  i  en  el  seu  decurs  es  van  lliurar  els  premis 
extraordinaris de doctorat, de treballs de recerca de batxillerat i les medalles d’or i de plata de 
la UPC, enguany atorgades a José Navarro Solé i Ramon Folch Guillén (or) i a Joan Majó i Roca, 
José Luis Andrés Yebra i Xavier de las Heras Cisa (plata).  

Cap  a  un  pla  estratègic  per  a  la  universitat  espanyola.  El  rector  explica  que  en  la  darrera 
reunió del Consell d’Universitats es  va  comunicar que el Ministeri està  treballant en un pla 
estratègic que perfilarà  les  característiques de  la universitat  espanyola  en  l’horitzó de  l’any 
2015. Hi afegeix que, segons que es va dir en  la mateixa reunió, abans de  la fi d’any, estaran 
enllestits els  reials decrets en  relació amb els Estatuts de  l’estudiantat  i del professorat, així 
com la proposta de modificació de la situació contractual dels becaris i becàries.  

El rector afegeix que, segons que sembla, el Ministeri està adquirint ja velocitat de creuer en la 
seva  tasca  i  que  treballa  decididament  en  la  línia  de  potenciar  un  grup  d’universitats 
espanyoles que puguin excel∙lir en  l’àmbit europeu  i de  la resta del món. El rector assenyala 
que  la UPC  es  troba  ben  posicionada  per  formar  part  d’aquest  grup  capdavanter.  Insisteix, 
però, que caldrà estar molt atents a l’evolució d’aquest procés per tal de no quedar‐ne fora.  

Les  fitxes  de  les  atribucions  professionals  de  les  titulacions.  El  rector  informa  que  aquest 
procés no avança al ritme que caldria i que estava previst. Per això les universitats reclamen un 
acord urgent malgrat que des del Ministeri no s’arribi a trobar el punt d’acord amb els col∙legis 
professionals.  L’acord  urgent  que  ara  es  reclama  hauria  d’aplicar,  en  darrer  terme,  una 
disposició  transitòria  que  permetés  aprovar  els  plans  d’estudis  amb  les  atribucions,  les 
anomenades “lechugas”, de  l’any 1990. També argumenta que aquesta seria una solució que 
no  agrada  a  ningú  i,  d’altra  banda,  afegeix  que  els  rectors  han  demanat  una  nova  llei  de 
col∙legis professionals que reguli les atribucions.  

Finançament  de  les  universitats  i  LUC.  El  rector  anuncia  que  confia  que  aquest  any  no  es 
produirà  una  desviació  pressupostària,  atès  que  els  50 milions  d’euros  addicionals  que  la 
Generalitat de Catalunya havia acordat derivar a les universitats públiques catalanes en funció 
dels objectius,  s’aplicaran  al pressupost del 2008 malgrat que una part d’aquests diners no 
siguin transferits fins a començament de l’any 2009. Quant a la reforma de la Llei d’universitats 



de  Catalunya  (LUC),  el  rector  informa  que  s’espera  que  el  procés  es  posi  en marxa  en  un 
termini breu, tal  i com va anunciar  la comissionada Blanca Palmada durant  la  inauguració del 
nostre curs acadèmic. Això no obstant, segons afirma el rector, el ritme que es planteja per a la 
modificació sembla excessivament dilatat en el temps.  

Pacte Nacional per a la Recerca i la Innovació. Respecte al Pacte Nacional per a la Recerca i la 
Innovació, el rector  informa que els rectors van demanar el  juliol passat que es rectifiqués el 
text  relacionat amb  les universitats  i els  recursos destinats a  la  recerca. Afegeix que, en  les 
darreres  setmanes,  s’ha  tornat  a  insistir  en  aquesta  petició.  També  destaca  que  el  pacte 
estableix  la  línia  que  caldrà  seguir  per  a  la  simplificació  d’organismes  com  el  CIRIT  o  la 
coordinació entre la Fundació Catalana per a la Recerca, la Fundació ICREA i l’AGAUR i que farà 
més  àgils  aquestes  estructures.  El  rector  ressalta,  com un  fet desitjable, que  el pacte  acabi 
implicant  un  compromís  per  compensar  les  universitats  de  les  despeses  induïdes  per  la 
recerca.  

Relacions  institucionals.  El  rector  informa  que  en  la  seva  entrevista  recent  amb  Màrius 
Rubiralta, secretari d’Estat d’Universitats, es va assabentar dels canvis que es produirien arran 
de l’aplicació dels pressupostos generals de l’Estat per al 2009 pel que fa al finançament de les 
activitats del Ministeri. També fa esment de l’entrevista mantinguda amb el president del CSIC, 
Rafael Rodrigo Montero, i en destaca les possibilitats d’un millor aprofitament de les relacions 
existents entre aquest ens i la UPC, sobretot pel que fa a la col∙laboració en matèria de centres 
mixtos. 

Quant  a  altres  relacions,  el  rector  explica que  es  va  reunir  amb membres de  les  juntes del 
Col∙legi  i de  l’Associació d’Enginyers  Industrials de Catalunya, a qui va presentar els projectes 
de la UPC tant del 22@BCN com del Campus Diagonal‐Besòs. D’altra banda, com a resultat de 
la  reunió del  comitè de  valoració de  les beques Cajastur‐Fernando Alonso, expressa  la  seva 
preocupació  pel  fet  que  l’alta  exigència  de  la  UPC  és  determinant  a  l’hora  de  disposar 
d’expedients  del  nostre  estudiantat  que  puguin  competir  amb  els  d’altres  estudiants  i 
estudiantes d’altres universitats en les quals el nivell d’exigència és inferior al nostre.  

Actes acadèmics. El rector fa referència a la seva recent estada a Bolonya, en ocasió dels actes 
de  celebració del XX  aniversari de  la Magna Charta Universitatum. Afegeix que  va  aprofitar 
aquesta celebració per signar, en nom i representació de la UPC, la Carta tal i com va acordar el 
Consell de Govern del juliol passat.  

D’altra banda, el rector  informa que es va celebrar  la  inauguració del curs de  les universitats 
catalanes que enguany va tenir lloc a la UB i que, per primera vegada en molts anys, no hi va 
assistir  el president de  la Generalitat  de Catalunya,  la qual  cosa  va  causar  la decepció dels 
rectors  i rectores. Per part de  la UPC, el vicerector Josep Casanovas, en qualitat de rector en 
funcions, va assistir a l’acte.  

Acords  i convenis. El rector explica que, recentment, gràcies a  la signatura del document de 
cessió  corresponent,  s’ha  regularitzat  la  titularitat  dels  terrenys  que  ocupa  la  Facultat  de 
Matemàtiques i Estadística i que, sobre el paper, encara pertanyien a la UB. També comunica 
que s’ha signat l’acord per a la constitució de la Fundació de l’Institut de Recerca de l’Energia 
de Catalunya. Així mateix, destaca  la signatura del memoràndum d’entesa entre  l’Institut de 



Robòtica en  Informàtica  Industrial  (IRI) de  la UPC  i  l’Advanced Telecommunications Research 
Institute  International  del  Japó.  El  rector  també  informa  de  la  signatura  del  conveni  entre 
l’Ajuntament de Terrassa  i  la Fundació UPC per a  la posada en marxa del diploma de  la UPC 
Ciència, Tecnologia i Societat i afegeix que va tenir l’honor d’impartir la lliçó inaugural del nou 
diploma que portava per  títol “La  simulació: una  tercera via per al progrés del coneixement 
científic i tecnològic”. I arran de la visita que va fer al nou edifici de recerca Gaia, aprofitant la 
seva estada a Terrassa, afirma que les instal∙lacions han de servir per millorar el potencial que 
atresora el Campus de la ciutat egarenca en matèria de recerca.  

22@BCN. El rector  informa que, des de  la fi de setembre,  la UPC és present al 22@BCN —en 
un edifici del carrer Badajoz— a través de les activitats de formació contínua i de postgrau de 
la Fundació UPC.  

Debat sobre el Llibre Blanc. El rector anuncia que el proper dia 29 d’octubre es durà a terme, a 
l’auditori  del  Vèrtex,  l’acte  de  presentació  i  debat  sobre  el  Llibre  blanc  de  la  universitat  de 
Catalunya.  

Premis i distincions 

• Premi  IACM  (International  Association  for  Computational  Mechanics).  Atorgat  pel 
Comitè de l’IACM al professor Xavier Oliver, del Departament de Resistència de Materials i 
Estructures a l'Enginyeria, per la seva trajectòria investigadora. 

• Premi  Rosina  Ribalta  a  les  millors  tesis  doctorals,  àmbit  de  les  tecnologies  de  la 
informació  i  les  comunicacions.  Segon  premi,  atorgat  per  la  Fundació  EPSON,  a  Sergi 
Duque Biarge,  investigador, pel projecte “Bistatic SAR  interferometry with  fixed receiver 
configurations”. Directors de la tesi: Jordi Mallorquí i Francisco López. 

• Distinció  Jaume  Vicens  Vives.  Atorgada  al  professor  Antonio  Aguado  de  Cea,  del 
Departament  d’Enginyeria  de  la  Construcció,  pel  Govern  de  la  Generalitat  en 
reconeixement a la seva trajectòria professional i d’innovació docent. 

• Investidura  del  professor  Mateo  Valero  Cortés  com  a  doctor  honoris  causa  per  la 
Universitat de Belgrad. 

 

 

 


